
الوصية والنص المباشر:

 وصیت و نص مستقیم 

يـقول بـعضهم: إنّ وصـية رسـول الله (صـلى الله عـليه وآلـه وسـلّم) لا تـكفي فـي 
إثـبات أحـقية المـحتج بـها، ولابـد أن تـكون الـوصـية مـن الإمـام إلـى الامـام 

الذي بعده مباشرة ؟

عده اي می گویند: وصیت رسول خدا (صـلى الله عـليه وآلـه وسـلّم) به تنهایی براي اثبات حقانیت کسی 
که به آن محاجه می کند کافی نیست و حتماً باید وصیت به طور مستقیم از امامی به امام پس از او 

صورت گرفته باشد. 

ولمثل هؤلاء كان (عليه السلام) يقول:
ایشان (عليه السلام) در پاسخ به چنین افرادي فرمود: 

[ إنّ عـــــلماء الـــــشيعة يـــــقولـــــون: إنّ الـــــوصـــــية أو الـــــنص يـــــكفي مـــــن 
الـرسـول، كـما فـي كـتاب (الـباب الـحادي عشـر)، بشـرح المـقداد الـسيوري 

)، فهناك نص فيه: إنّ النص من الرسول أو الإمام السابق يكفي. )1

«علماي شیعه می گویند: وصیت یا نص از پیامبر کفایت می کند، کما این که در کتاب در «باب 
2الحادي عشر» به شرح مقداد سیوري این عبارت آمده که: نص از پیامبر یا امام قبلی کفایت 

می کند. 

فالوصية من الرسول تكفي، بالنصوص من عقائد حوزتهم. 
پس با استناد به متون عقایدي از حوزه ي آنها، وصیت از پیامبر کافی است. 

1. ألـّف الشـیخ الـطوسـي (رحـمھ الله) كـتابـا أسـماه (مـصباح المتھجـد)، وجـعلھ عـلى عشـرة أبـواب، ثـم قـدّم عـلیھ 
الـعلامـة الحـلي شـروحـات وأضـاف عـلیھ بـابـاً أسـماه (الـباب الـحادي عشـر)، وقـام الـمقداد السـیوري (ت: 826 ه) 

بشرحھ، وھو من أھم الشروحات تقریباً.
2  - شیخ طـوسی (رحـمت الله) کتابی بـھ نـام «مـصباح المجتھـد» در 10 بـاب تـالیف نـمود؛ سـپس عـلامـھ حـلی شـرح ھـایی بـر آن نـوشـت و بـابی 

بـھ نـام «بـاب الـحادی عشـر» (بـاب یازدھـم) بـھ آن اضـافـھ نـمود. مـقداد سیوری (مـتولـد 826 ھـ.ق) شـرحی بـر آن نـگاشـت کھ از مـھم تـرین 
شرح ھا می باشد.



إنّ هؤلاء لا يــعتبرون، لا بــقرآن ولا بــروايــات ولا بــالمــعصومــين، هؤلاء 
لا يــــعتبرون إلّا بــــأقــــوال مــــراجــــعهم وفــــقهائــــهم ومــــا يــــدرسّ فــــي حــــوزة 

النجف، بل وحتى ينكرونه لأجل أن يرضوا أهواءهم ].
سخنان  فقط  آنها  را.  معصومین  سیره ي  نه  و  روایات  نه  می گیرند،  نظر  در  را  قرآن  نه  اینها 
مراجعشان و فقهائشان و آنچه در حوزه ي نجف تدریس می شود را به دیده ي منت می گذارند؛ بلکه 

همین مطالب را نیز براي این که پی هوي و هوس خود بروند، منکر می شوند». 

وهذا قول العلامة الحلي:
(الإمـــام يـــجب أن يـــكون مـــنصوصـــاً عـــليه؛ لأن الـــعصمة مـــن الأمـــور 
الـباطـنة الـتي لا يـعلمها إلا الله تـعالـى فـلابـد مـن نـص مـن يـعلم عـصمته 

عليه، أو ظهور معجزة على يده تدل على صدقه).
این سخن علامه حلی است: 

امام باید منصوصٌ علیه باشد (باید بر او وصیت شده باشد) زیرا عصمت جزو امور باطنی است که 
فقط خداي تعالی به آن علم دارد، لذا باید از سوي کسی که بر عصمت او آگاه است نص صادر 

شود، یا ظهور معجزه به دست او که گواهی صدقش باشد. 

وعلّق عـــليه شـــارحـــه (المـــقداد الـــسيوري) فـــي (الـــنافـــع يـــوم الحشـــر: 
 : ص١٠٠)، قائلاً

(أقــول : هــذه إشــارة إلــى طــريق تــعيين الإمــام، وقــد حــصل الاجــماع 
عــلى أنّ الــتنصيص مــن الله ورســولــه وإمــام ســابق، ســبب مســتقل فــي 
تـــعيين الإمـــام (عـــليه الســـلام)، وإنـــما الـــخلاف فـــي أنـــه هـــل يـــحصل تـــعيينه 
بسـبب غـير الـنص أم لا، فـمنع أصـحابـنا الإمـامـية مـن ذلـك مـطلقاً وقـالـوا: 

لا طريق إلا النص ...).
شارح کتاب (مقداد سیوري) در «النافع یوم الحشر: ص ١٠٠» بر این مطلب چنین تعلیق زده 

است: 
می گویم: این اشاره اي است به شیوه ي تعیین امام. بر این که تنصیص (وجود نص) از سوي خدا، 
پیامبر خدا و امام قبلی، سبب مستقلی در تعیین امام (عـليه السـلام) است، اجماع حاصل شده و تنها 
موضع اختلاف این است که آیا امام با چیزي غیر از نص نیز تعیین و مشخص می شود یا خیر. 



اصحاب امامیه ي ما از آن منع کرده اند و گفته اند: به جز نص راه دیگري نیست ....  

* * *


